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ROMANIA ÎN FAȚA 
„EVERESTULUI FOTBALISTIC 

DE LA GUADALAJARA- 
ÎSI ÎNCEPE ASCENSIUNEA 
(DE PROBĂ) ÎN BRAZILIA

La ora cînd apar aceste rînduri echipa noastră 
națională își începe turneul în «noua patrie a 
fotbalului», Brazilia.

Așadar, marea ascensiune a început. (Foto
grafiile din aceste pagini au fost făcute în ziua 
«loviturii de teatru» a acestui Puk al fotbalului 
care se numește astăzi Monica Maria Canedo).

Cea din stînga, care e un instantaneu cu An
gelo Niculescu, strivit, parcă, de apăsarea alti
tudinii turnului de parașutism de lingă stadionul 
«23 August», capătă acum, după ce «zarurile 
au fost aruncate», o semnificație și mai preg
nantă.

Ne aflăm astăzi în fața unui adevărat munte. 
Indiferent de unghiul de vedere, trio-ul«Anglia— 
Brazilia—Cehoslovacia» reprezintă o forță cu 
toiul deosebita.

Dacă luăm criteriul obiectiv al palmaresului, 
tabloul e edificator:

Anglia — campioană mondială.
Brazilia — dubla campioană mondială, în edi

țiile imediat anterioare.
Cehoslovacia — de două ori vice-campioană 

mondială — ultima oară la Santiago 1962, după 
ce îi condusese pe brazilieni cu 1—0, în finală.

Dacă luăm criteriul la fel de obiectiv al «per
formanțelor 1969», tabelul e de asemenea su
gestiv.

Anglia — un------- '"tar, aș spune,
cu acel 1—0 îi i deplasare, de
pildă.

Brazilia — icentațului ma-
xim în întîlnir mai victorii).

Cehoslov; de la Marseille,
izbutind prin surprizele celor
40 de ani de s Rimet»: elimi-
narea veșnici il final, team-ul
Ungariei, cel miul de frumu-
sețe» în «W tru magistralul
match împo

Indiferent, ------- vedere, echipa
noastră are adversari a căror valoare nu poate 
fi de nimeni contestată.

*

S-a spus imediat după tragerea la sorți că echi 
pa noastră a fost urmărită de neșansă. Dacă pn 
vim strict aritmetic lucrurile, s-ar putea să fie așa. 
Și totuși, în această ironie a sorților, există un 
magnetism special. E, dacă vreți, o mînă a lui 
Jupiter, încruntat de cutezanța lui Dinu sau Du- 
mitrache... »,

Astăzi, după ce bătăliile preliminariilor au tre
cut, contemplăm «grupa portugheză», ca pe o 
grupă obișnuită, uitînd, însă, că la start ne rezer
vam noi înșine locul patru sau cel mult trei. Era, 
atunci, o primă încruntare în direcția cutezăto
rilor.

Și cutezanța de a fi lăsat în Europa două echipe 
ca Portugalia și Elveția e «plătită» iarăși, ca în 
basmele noastre, cu o nouă încercare, demnă de 
cele mai grele încercări ale lui Harap Alb.

Deci, vom juca la Guadalajara, cu Anglia, 
Cehoslovacia și Brazilia. Nu mai e cazul să amin
tim că va fi cea mai grea încercare din istoria 
fotbalului nostru. Dar și simplul fapt că așa-zisa 
«generație spontanee» are prilejul de a apăra 
tot ce a cucerit de la Wembley încoace mi se pare 
o șansă unică. în fond, e mult mai frumos să fii 
aplaudat într-un joc cu Brazilia sau Anglia, decît 
să ajungi în «sferturi», grație mînuței delicate a 
Monicăi Canedo, grație șansei de a fi în grupă 
cu Peru și Maroc sau cu Belgia și Salvador.

l-am văzut pe «tricolori» după «sorți». Toți 
erau conștienți de... calitatea obstacolelor. Toți 
erau încîntați, pe de altă parte, că vor avea pri
lejul de a juca pe cea mai importantă scenă a 
fotbalului mondial din ultimii ani: Guadalajara.

Le-am cerut un pronostic. Mi-a răspuns Dinu, 
in numele echipei, lată cuvintele lui: «Am încre
dere în steaua echipei noastre. în fond, a- 
proape nimic din ceea ce s-a intîmplat după 
Wembley nu ține de calculul hîrtiei. Am citit 
pe o copertă a revistei SPORT, anul trecut, 
în mai: «La Lausanne ne vom bate ca leii». 
Vorbea Dan, căpitanul de pe la Pontaise. Așa 
vom face și la Guadalajara!.»

loan CHIRILĂ
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1. ROMÂNIA 1970, prima fotografie de grup. în picioare: Rădu- 
canu, Sătmăreanu, Hălmăgeanu, Dan, Dinu, Deleanu. Jos: Gher- 
gheli, Nunweiller VI, Dobrin, Dumitrache, Lucescu. Față de 
partidele cu Portugalia și Grecia, lipsește doar Dembrovschi, 
plecat in ziua fotografiei la Bacău.
2-3-4.Cel mai bun «trio» al anului 1969 (Nunweiller VI, Dumitrache 
și Dobrin) are obligații sporite pentru 1970.
S. Răducanu sare pentru... Pele, Bobby Charlton și Adamec.

Foto: Paul ROMOȘAN
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fișă biografică

1962

1945 29 iulie, București. Data nașterii lui Mircea Lucescu, in
cartierul Apărătorii Patriei.

1954—1955. Micul Mircea joacă «la nesfirșit» cu copiii din cartier 
și cu frații săi Niculae (viitorul strungar, care avea să joace 
la «Recas»-seniori), Ion (tinichigiu, fost jucător la Autobuzul, 
divizia C) și mezinul Gheorghe (lăcătuș-mecanic, fost jucă
tor la Dinamo Obor, în «Oraș»).
Printre partenerii de joacă: Ene II și Ștefan, care, deși mai 
mari, își potoleau «foamea» de fotbal jucînd cu cei mici. 

1958 Prima escapadă a lui Mircea — ca spectator — spre fotbalul 
mare. Furișat In autobuzul Spitalului Central, Mircea Lu
cescu pătrunde în incinta stadionului «23 August» și vede 
meciul Steaua — Vorwărts 3—0. După acest meci, marele 
suporter... stelist Mircea Lucescu se prezintă la trialul clu
bului favorit, dar lovește numai de două ori mingea (ca la 
orice trial) și trece neobservat.

1959 Joacă in echipa școlii, pe «23 August», finala școlilor ele
mentare. Echipa sa pierde cu 0—1. In semifinala de pe 
Dinamo fusese remarcat de Ștefan Stănculescu și chemat 
să se antreneze pe Dinamo. Renunță, după o lună, din cauza 
distanței.

1960—1961 Școală... Școală... Plus fotbal, in curtea școlii, în majo
ritatea orelor libere... Este inclus in selecționata școlii și 
a cartierului.
Atras de frumusețea unui joc al Școlii Sportive, pe Republicii, 
Mircea începe să joace în echipa școlii, fiind chemat de Vic
tor Stănculescu, care îi surprinsese calitățile încă pe «Recas». 
Deși nelegitimat, debutează intr-un joc cu... Palatul Pio
nierilor. In timpul verii, Victor Stănculescu îl aduce in 
tabără, în afara normelor și tabelelor. Aici Mircea îi cu
noaște pe Nunweiller VI și Ene Daniel. Dar visul durează 
puțin... Lucescu e îndepărtat de administratorul taberei, 
care nu-l găsește pe...tabel. în toamna aceluiași an 1962, 
Mircea se legitimează la Școala Sportivă.
Transferat la Dinamo, în urma recomandării antrenorului 
Gorgorin... Deși în cursul verii e taxat drept necorespun
zător pentru tabără, Mircea Lucescu joacă în echipa națio
nală de juniori, la Ploiești (România— Bulgaria 0-—0). 
Debutează la Dinamo, într-un meci cu Rapid (5—2), în min. 
83, luînd locul lui... Ene II. Mai joacă 25 de minute la lași 
(5—1 pentru Dinamo).
Se înscrie la I.S.E.
Mai joacă vreo 20 de minute în jocul cu U.T.A. (1—1) și 
astfel încheie «celebra oră Lucescu» în doi ani de activitate. 
Toamna se transferă la Politehnica București, unde va 
rămîne pînă în primăvara lui 1967.

Se remarcă în cadrul echipei studențești, care se clasează 
pe locul III, la un turneu în Spania.
Joacă o repriză în echipa olimpică, la Cottbus. 
Debutează în echipa națională, la 6 noiembrie, împotriva 
Elveției, la București (4—2).
Joacă mereu, atît la Dinamo, cît și In 
Se căsătorește la 21 iunie 1967.
Face o partidă memorabilă în finala de
Rapid 3—1.
15 ianuarie. Căpitan pe Wembley, la 1—1 
17 februarie. Se naște Răzvan Lucescu.
24 iunie. Absolventul Mircea Lucescu își trece Examenul 
de Stat.
12 octombrie. Poartă din nou banderola de căpitan al echipei 
naționale, în meciul cu Portugalia (1—0).
16 noiembrie. Trăiește, în minutul 90 al meciului cu Grecia, 
cea mai frumoasă zi din viața sa de fotbalist: calificarea 
României pentru Mexic.

1963

1964

1965

1966

echipa națională.1967

Cupă, Dinamo —1968

cu Anglia.1969



1. BUCUREȘTI, 6 NOIEMBRIE 1968. România — Anglia 0—0. Mircea 
Lucescu (în duel cu Wright) trăiește regenerarea echipei națio
nale a României, în ziua celei de-a doua aniversări a debutului 
său internațional.

2. BUCUREȘTI. 12 OCTOMBRIE 1969. Mircea Lucescu, împreună cu 
Hilario, la startul meciului România — Portugalia, una din 
nenumăratele «întîlniri... decisive» ale primei grupe europene.

3. Familia Lucescu într-o clipă de răgaz. Micului Răzvan nu-i 
vine să creadă: tata e acasă...

4. Mircea Lucescu mîngîind statueta congoleză, cel mai frumos 
obiect de artă adus de pe urma nenumăratelor sale peregrinări. 
Autorul acestor rînduri îți amintește că în mai 1969, la Lausanne, 
ziaristul elvețian Mario Widmer (care publicase un mare in
terviu cu Lucescu), îi spunea: «CREDE-MÂ. CUNOSC CAM TOT 
CEEA CE A PRODUS EUROPA FOTBALISTICĂ ÎN ULTIMII 15 ANI 
Șl FOARTE PUȚINI SINT FOTBALIȘTII CARE SĂ-L EGALEZE PE 
MIRCEA LUCESCU AL VOSTRU SUB RAPORTUL PREGĂTIRII CUL
TURALE. PENTRU MINE, MIRCEA A FOST UN INTERLOCUTOR 
DESĂVÎRȘIT».

Să adăugăm că Mario Widmer nu e nici pe departe un cam
pion al entuziasmelor.

5. în fața hotelului de la Centrul de antrenament «23 August», 
cu cîteva zile înainte de plecarea în America de Sud. Soția 
căpitanului echipei naționale a venit cu speranța că-și va putea 
«fura» soțul «la un film». Dar fotbalul e forma de ascetism a 
secolului XX. Peste numai o jumătate de oră avea să înceapă 
antrenamentul pe zăpadă. Și soția «căpitanului a luat loc pe 
o bancă înghețată, urmărind truda echipei naționale sau, mai 
bine-zis, «partea întîi» a serialului «MEXICUL, ACEASTĂ 
FATA MORGANA»...

Reportaj de loan CHIRILĂ și Paul ROMOȘAN
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“JE] E OARE ECHIPA 
3 LUI RAMSEY 

prea bătrînă 
PENTRU A PĂSTRA 

„ZEIȚA" ?
Cînd Anglia cucerea, fără strălu

cire, «World Cup ’66», izbînda ei se 
datora, dincolo de tulburătorul cor 
al «fans»-ilor, înțelepciunii lui 
Bobby Charlton — pleșuvul cu aer 
de fermier — vigilenței lui Stiles, 
calmului olimpian al lui Bobby 
Moore, în sfîrșit, vicleniei lui Ball, 
Peters sau Hunter, neiertători în 
fața porții ca o lovitură a soartei...

Era echipa Angliei anului 1966 
o veritabilă mașină de fotbal, calcu
lată și răbdătoare, practicanta unui 
joc îndeobște nespectaculos, dar 
eficace, al cărui principal scop — 
ridicat la rangul devizei — era să 
marcheze un gol, un singur gol mai 
mult decît partenerul.

O disciplină draconică, un crez 
tactic — refuzat de Greaves, el 
însuși... refuzat la selecționare — 
acceptat pînă la sacrificiu, o dorință 
obstinentă de a învinge și o mare 
încredere în propriile-i capacități — 
iată principalele arme cu care for
mația aceea, lipsită parcă de ima
ginație și culoare, a ajuns în seara 
zilei de 30 iulie 1966 pe cea mai 
înaltă treaptă a fotbalului.

Fusese, înainte de toate victoria 
seriozității, a voinței, a încrederii, 
virtuți de care fotbalul englez nu 
s-a dezis niciodată.

La prima vedere s-ar părea că 
această apreciere nu este fidelă — 
în clasamentul mondial al anului, 
întocmit de Agenția I.S.K. din Stut
tgart, Anglia ocupă locul secund cu 
11 meciuri, 8 victorii, 2 draw-uri, o 
înfrîngere (în fața Braziliei!), gola
veraj 24—7... Dar numai la prima 
vedere, căci, privit mai atent, fot
balul englez pare să traverseze o 
perioadă nu prea fericită a existen
ței sale: victorii neconcludente în 
fața unor adversari de comple
zență (Irlanda, Olanda, Țara Galilor, 
și chiar sleita Portugalie), un cam- 

LOTUL PE CARE RAMSEY L-A ANUNTAT LA F.I.F.A.

(pentru preliminarii)

WRIGHT, BONNETI, NEWTON, COOPER, LABONE, MULLE- 
RY, MAC NAB, MOORE, CHIVERS, BOBBY CHARLTON, 
BALL, BELL, LEE, O’GRADY, CLARKE, RADFORD, HUNTER, 
KIDD, PETERS, HUNT, HURST, ASTLE.

care numai ultimul va ajunge, cu 
certitudine, pe «Jalisco deGuad.i 
lajara».

Și asta nu este singura ciudățe
nie: Bobby Moore, cel despre care 
se afirmă că seamănă atît de bine 
cu fostul jucător Ramsey, n-a mai 
fost selecționat, Wright și Bonneti, 
goalkeeperi înscriși pe lista F.I.F.A. 
a preliminariilor, nu-și văd înscrise 
numele în lotul celor 30 de jucători 
(cifră record!) Anunțați pentru «ami
calul» cu Olanda, accidentatul Sti
les află din ziare, stupefiat, cît de 
mult regretă Ramsey absenta lui...

ULTIMUL AN — «UN AN 
TRIST, DE INCERTITUDINI...»

De la 15 ianuarie 1969, cind elevii 
lui Ramsey se dovedeau neputin
cioși, pe teren propriu, în fața 
României și pînă la 14 ianuarie 
1970, cînd — stranie coincidență — 
Anglia nu putea depăși, în aceleași 
condiții, modesta echipă a Olandei, 
s-a scurs pentru fotbalul campioa
nei mondiale un an pe care comen
tatorul sportiv al lui «Daily Tele
graph» îl numea «un an trist, de 
incertitudini...» 

DUMITRACHE, încercuit de apărarea engleză. Bobby CHARLTON (9) și PEETERS (11) privesc îngrijorați pătrun
derea furtunoasă a atacantului român. (București 1968: România—AngliaO—0). Ce va fi în Mexic?

pionat mai dezechilibrat ca nicio 
dată, prin nemila iernii (53 de me
ciuri amînate!) și recalcitranța ju
cătorilor (28 de eliminări!), o incerti
tudine de nume, surprinzătoare, în 
ceea ce privește componența echi
pei naționale.

Dacă împotriva României, de 
exemplu, Ramsey a aliniat 9 «mon
diali» plus Radford și Mac Nab, 
364 de zile mai tîrziu el avea să 
aducă în teren contra echipei olan
dezului Cruyff numai patru «mohi
cani» — Banks, Jackie Charlton, 
Bobby Charlton și Peters — dintre

LA GUADALAJARA, «NO
ROCUL VA JUCA UN MARE 
ROL»

Altă dată optimiști, de această 
dată englezii nu par prea încîntați 
dă compania de la Guadalajara — 
Brazilia, Cehoslovacia, România — 
și portarul Banks nu se sfiește s-o 
recunoască public: «Va fi foarte 
greu. Ne așteaptă o suită de 
partide dificile. Norocul va juca 
un mare rol».

Cum reacționează, însă, Ram
sey? Ca întotdeauna tace, pregă
tind, se pare, o tactică de ultim mo-

ment, bazată pe întinerirea a
— unde Moore, cu cei 29 de 
săi, nu e cel mai bătrîn — 
activizarea atacului, în care 
gerul are la dispoziție două f 
de extreme, iuți și sagace: 
«false», Lee și Peters, și ce 
meserie», Clarke și O’Grad; 
de șoc al lui Leeds United.

Se mai zice că Bobby Cf 
va fi utilizat la mijlocul tereni 
dispecer al golgheterului Hur 
tăiosului Hunt, abilului Pete
— vine replica — vechea ech 
mai rezistă, e prea bătrînă! Cf 
numără 33 de ani, Hurst 30, H 
Peters 27, și Ramsey se vede nevoit 
să arunce în foc «noul val» — 
Bell, Lee, Jones, Jan Moore. Expe
riențe se consumă, însă, fără sa
tisfacții și 75 000 de spectatori fluie
ră partida cu Olanda...

Ei bine, ce va fi în Mexic? Greu 
de spus, cu atît mai mult cu cît 
discretul Ramsey nu pare dispus 
să-și mai divulge în nici un fel 

secretele. Nu face public lotul, 
renunță la turnee, refuză polemici...

Un lucru este cert: chiar jucînd 
mai slab decît în «norocosul» an 
'66, Anglia rămîne un adversar de 
primă mînă, un aspirant îndrituit la 
trofeul suprem. Sau —cum glumea 
cineva — o Anglie chiar și în zi 
proastă poate să însemne mai mult 
decît o Bulgarie în zi bună... Dea
supra tuturor prezumpțiilor planea
ză însă, o întrebare pe care însuși 
echilibratul Ramsey și-o pune, pro
babil, tot mai des în ultimul timp: a 
imbătrînit oare, mașina de fotbal a 
Angliei?

Poate da, poate nu... Dar cine se 
încumetă să răspundă de pe acum?

Ovidiu IOANIȚOAIA



ASA AM CUCERIT CELE DOUĂ 
TITLURI DE CAMPIONI MONDIALI

în așteptarea campionatelor mondiale de handbal, care vor avea loc în Franța între 
25 februarie și 8 martie, revista noastră vă prezintă în acest număr cele mai frumoase 
amintiri ale handbaliștilor români, de două ori campioni mondiali; vă face cunoștință 
cu primele trei adversare din cadrul grupei C, în care va juca echipa României la «mon- 
dialele»din Franța; vă prezintă formația Cehoslovaciei, actuala deținătoare a titlului, 
precum și cîteva «recorduri» stabilite de-a lungul celor șase ediții de pînă acum ale cam
pionatelor mondiale.

DORTMUND
1961

Toți cei care am fost la Dortmund 
in 1961 nu vom uita niciodată ziua 
de 13 martie. Era duminică. Ne-am 
trezit cu toții în zori. Ivănescu, Moser, 
Hnat, Redl, toți... De fapt, nici nu 
prea am dormit. Cum să dormim 
cînd peste cîteva ore trebuia să ju
căm în finala «mondialelor»? Nici 
unul nu ne glndisem să ajungem 
atît de departe. Dar acum, dacă ju
mătate din «Cupă» era a noastră, 
doream și cealaltă jumătate. Amin
tirea finalei cu Cehoslovacia es
tompează toate celelalte aduceri a- 
minte despre mondialele din 1961.

...Cînd am intrat pe teren, în uri
așa Westfallenhalle se aflau 15 000 
de spectatori. Marea for majoritate 
veniseră, sînt sigur, să vadă cum ne 
vor învinge handbaliștii cehoslovaci. 
Dar nici unul dintre ei nu știa 
ce se petrece în inimile noastre, 
nici unul nu știa că fiecare jucător 
român e hotărît să lupte pînă va le
șina acolo pe semicercuri...

Și jocul a început, imi amintesc 
aproape fiecare fază. La început au 
ratat Havlik și Ivănescu. Abia în 
minutul 5 s-a înscris primul gol: 
Covaci s-a strecurat printre apără
torii cehoslovaci și a marcat în 
poarta lui Arnost. Apoi a fost bara 
lui Hnat. Ce ghinion! in loc să con
ducem cu 2—0, mingea revenită In 
teren a ajuns la cehi și... 1—1. Lupta 
a devenit tot mai grea și scorul o 
dovedește: 2—1 (Ivănescu), 2—2 (Lu- 
kosik), 2—3 (Rada), 3—3 (Ivănescu),
4— 3 (Bulgaru), 4—4 (Rada) — după 
30 de migute de joc!

La reluare tot noi înscriem primii:
5— 4 (Nodea). După acest gol a 
început un joc de-a dreptul drăcesc. 
Nici cehii nu vor să cedeze, iar noi 
nu ne mai gîndim decît la victorie. Ne 
gîndim atît de mult, incit... nu mai 
nimerim poarta. Hnat și eu ratăm 
ocazii clare. In plus, Nodea înscrie 
un gol anulat de arbitru. Apoi Rada 
egalează — 5—5.

Luăm totul de la început. Și noi 
și adversarii. Ne apărăm cu dispe
rare și noi și ei. Ratăm ocazii fru
moase și noi și ei. Două pietre tari... 
in minutul 47 Douda înscrie,și 5—6. 
Pentru prima dată slntem conduși. 
Am simțit că îmi cade tavanul pe 
cap. M-am uitat la băieți, nici unul 
nu plecase capul. Asta însemna că 
ne vom bate în continuare. Trojan 
scapă pe contra-atac, luîndu-ne zece 
ani din viață, dar trage in... bară. 
Apoi, în minutul 52 Telman este 
faultat și arbitrul ne acordă un 7 me
tri. Moser a luat mingea. Mărturi
sesc, nu doream să fiu în locul lui. 
Nici nu am avut tăria să privesc. 
Dacă ratează acum... Dar Moser a 

tras imparabil și Arnost a scos 
mingea din plasă: 6—6. E rîndul lui 
Redl să se evidențieze și o face ex
celent. Apoi înscrie Covaci și con
ducem din nou (7—6). Minutele trec 
acum chinuitor de greu. Cehii atacă 
cu disperare și noi ne apărăm la fel. 
Mai erau 120 de secunde de joc și 
...7 metri pentru echipa Cehoslova
ciei. Rada transformă 7—7. După 
60 de minute de joc nu se putuse 
hotărî învingătorul!

Au urmat prelungirile. Două re
prize a 5 minute. In primele patru 
minute nu se trage la poartă. Apă
rările sînt la înălțime. Apoi Mareș 
șutează în bară. Eu primesc mingea, 
alerg pe extremă, trag și-mi vine 
să nu mă mai scol de jos. Vicha, 
care îl înlocuise pe Arnost, apără 
un gol gata făcut...

Schimbăm porțile. Cehii au min
gea și o plimbă... 4 minute în șir. 
Tensiunea a crescut la maximum. 
Vom rezista oare? In minutul 5, ul
timul minut al prelungirilor, se ho
tărăsc, totuși, să tragă. Douda șu
tează, dar Redl e la post Atacăm 
noi dar și cea de a doua repriză se 
termină și scorul continuă să fie 
egal: 7—7.

Au urmat alte prelungiri, alte două 
reprize de cîte 5 minute. Doamne, 
ce nervi am avut noi atunci! Cehii 
au început să joace foarte «tare». 
In primele 5 minute nu înscriem nici 
noi, nici ei. La reluare, însă, Ivănescu 
e secerat la semicerc și Moser își 
face din nou datoria: 8—7 pentru noi. 
Trebuia să ne apărăm punctul a- 
cesta cu dinții. Nici o minge nu mai 
trebuia să ajungă pînă la Redl. Dar 
cehii atacă cu forța disperării. Tro-

Prima Cupă mondială a românilor, 
prezintă portarul Redl.
jan e faultat și Rada egalează: 8—8. 
Sîntem morți de oboseală. Nici nu 
știu ce ne mai ține pe picioare, dar 
pornim din nou la atac. Acum, spec
tatorii, cuceriți de jocul nostru, ne 
încurajează. La semicercul cehos
lovac a început o bătălie pe viață 
și pe moarte. Mingea e la noi dar 
zidul adversarilor e de netrecut. 
Ne împing, ne țin în brațe, ne lovesc. 
Imposibil să găsești o fisură prin 
care să șutezi la poartă. Și In învăl
mășeala aceea aprigă, m-am trezit 
cu mingea în brațe. Nici nu știu cum 
a ajuns la mine. M-am întors și am 
tras cu desperare : gol! Cel mai 
mare gol din viața mea. El ne-a adus 
victoria cu 9—8 și titlul de campioni 
mondiali.

Mircea COSTACHE II 
Maestru emerit al sportului

PRAGA — 1964
Campionatele mondiale de la Praga au confir

mat valoarea handbalului românesc. Acolo am 
demonstrat noi că titlul cucerit la Dortmund nu a 
fost o simplă întîmplare, acolo am demonstrat că 
sîntem, intr-adevăr, cei mai buni din lume. Eu cred 
că, in campania pragheză am dovedit cele mai fru
moase calități pe care le poate avea o echipă de 
handbal. Dacă a fost mai greu sau mai ușor decît la 
Dortmund nu pot să spun. Și într-o parte și în 
alta finala a durat mai mult decît cele 60 de minute 
regulamentare, in 1961 a trebuit să jucăm două 
prelungiri, iar la Praga... două finale. Aceasta de
oarece «semifinala» noastră cu Cehoslovacia, 
gazda «mondialelor», a fost adevărata finală și nu 
meciul România-Suedia, care a stabilit, în ultimă 
instanță, cîștigătoarea Cupei mondiale.

Orice amintire despre Praga 1964 se leagă mai 
întîi de formidabila încleștare dintre noi și handba
liștii cehoslovaci. învinși surprinzător de o echipă 
aproape necunoscută la «mondialele» anterioare, 
cehii doreau să se revanșeze, doreau să cucereas
că titlul. Și în seara semifinalei aceleia de pomină, 
noi, românii, am jucat nu numai împotriva unei 
echipe, ci împotriva unei săli arhipline, care dore,i 
înfrîngerea noastră. Meciul a început cu un gol

Presa mondială elogiază școala românească de 
handbal, după cucerirea celui de-al doilea titlu.

românesc, semnat de Moser, dar egalarea a venit 
imediat și timp de cîteva minute nu ne-am putut 
distanța: 1—1, 2—1, 2—2, 3—2 și 3—3. Apoi contra
atacurile noastre, lansate excelent de Redl, au 
făcut mat apărarea cehilor, scorul aiungind la 8—3 
pentru noi in minutul 18. Gazdele atacă, însă, tot 
mai puternic și la pauză conducem cu numai două 
puncte: 9—7.

Jocul devenise foarte dur. Cînd a început re
priza a doua, noi aveam în cîmp 5 jucători, iar cehii 
4, deoarece Troian. Rada și Mircea Costache II. 
fuseseră eliminați pentru două minute. Inițiativa ne 
aparține din nou și în șase minute ne distanțăm la 
12— 7. Păstrăm avantajul acesta de cinci puncte 
pînă la 16—11, cînd cehii au o revenire senzațio
nală, ajungind la 16—15. Cînd mai aveam doar un 
avantaj minim, băieții noștri au dovedit un calm și 
o luciditate în apărare de-a dreptul ieșite din co
mun. Echipa noastră se apăra nu numai de atacu
rile adversarilor, ci și de asaltul psihologic al celor 
18 000 de spectatori din tribune. Și am rezistat 
pînă la fluierul final. Eram... aproape campioni 
mondiali.

Victoria din finala cu Suedia a fost mai grea 
decît ne așteptam. Deși în prima parte a jocului 
am condus cu 3—0 și 10—6, la pauză nu mai aveam 
avantaj decît un singur gol: 14—13. Credeam că ne 
vom distanța din nou, dar cei care au înscris au 
fost suedezii: 14—14 și iată-ne conduși, 14—15. 
Egalăm, însă, prin Gruia. Jocul, deși echilibrat, 
este dominat de echipa noastră, care ia conducerea 
și face o adevărată demonstrație de virtuozitate 
in compania suedezilor, și ei maeștri ai semicer
cului. In minutul 46 conduceam cu 20—17. Credeam 
că vom cîștiga fără emoții dar... Almqvist trage de la 
distantă, surprinzîndu-l pe Redl: 20—18. Johnsson 
execută un 7 metri, Redl apără, dar arbitrul Schnei
der dictează, inexplicabil, repetarea loviturii și 
20—19. Ca o culme a ghinionului, în minutul urmă
tor Oțetea ratează un 7 metri și contra-atacul sue
dez egalează 20—20. O clipă am fost groggy, ca 
un boxer care recepționează cîteva lovituri tari 
fără să le poată para. Dar numai o clipă, deoarece 
Nodea se strecoară printre apărătorii adverși.

Suedezii atacă dar apărarea românilor e la post. 
(România—Suedia 25—22, In finala «mondialelor» 
de la Praga).

aducîndu-ne din nou încrederea în victorie: 21—20. 
Majorăm scorul la 22—20 printr-un contra-atac la 
capătul căruia înscrie lacob. Credeam că slntem 
campioni mondiali cînd, in minutul 54, am fost 
din nou egalați 22—22. Dar asta era ultima zvtcnire 
a suedezilor, care nu l-au mai putut opri pe Ivă- 
nescu:23—22. Eu, căpitanul echipei, nu puteam 
să rămîn... dator colegilor, care jucaseră excelent, 
și am înscris ultimele două goluri ale acestei finale 
cu peripeții (25—22). ERAM PENTRU A DOUA 
OARĂ CONSECUTIV CAMPIONI MONDI
ALI...

Virgil HNAT 
Maestru emerit al sportului
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SĂ NE CUNOAȘTEM ADVERSARII

R.F. a GERMANIEI

GRUPELE 
CAMPIONATULUI 
MONDIAL
1970

GRUPA A
— U.R.S.S.
— R.D.G.
— Suedia
— Norvegia

GRUPA B
— Cehoslovacia
— Iugoslavia
— Japonia
— Canada

GRUPA C
— România
— R.F.G.
— Franța
— Elveția

GRUPA D
— Danemarca
— Ungaria
— Polonia
— Islanda

*
în sferturile de finală se 

califică primele două echi
pe clasate în fiecare grupă.

N.R. Echipele subliniate 
sînt favoritele redacției 
noastre.

Selecționata de handbal a R.F. a Germa
niei este cel mai puternic adversar al echipei 
noastre din grupa C, a apropiatului turneu 
final. Trecînd peste faptul că acest joc se 
bucură de o mare popularitate (peste 
450 000 de jucători legitimați) și o veche 
tradifie în rîndurile tineretului vest-german, 
echipa pregătită de Werner Vick se pre
zintă la actuala ediție cu o impresionantă 
carte de vizită: în ultimii trei ani, ea a sus
ținut 41 de meciuri internaționale din care 
a cîștigat 30, a terminat la egalitate două, și 
a pierdut nouă.

Marea vedetă a formației vest-germane 
este Herbert Lubking (29 de ani, 1,83 m și 
80 kg), care activează la echipa G.W. Dan- 
kersen. Lubking este recordmanul selec
ționărilor, el participînd recent la cel de al 
100-lea meci sub culorile reprezentativei 
naționale.

Printre ceilalți iucători de bază, selec
ționați de Vick, se află portarul Bode (Ham
burg SV), Kater, Feldhoff, Brand (VIL Gum 
mersbach), Bucher și MUIIer de la Frischau 
Goeppingen, proaspăta campioană a tării.

In fotoarafie, Lubking (cu mingea).

FRANȚA

«7»-le handbaliștilor francezi va fi un alt 
partener de întrecere în cadrul grupei C. 
Antrenorul Robert Lacour are in pregătire 
un lot de 22 de jucători in care se remarcă 
alături de Ferignac, decanul de virstă (32 de 
ani) al reprezentanților cocoșului galic, 
frații Rene și Michel Richard de la U.S. Ivry 
și cîfiva tineri talentafi (Orsini, Lelarge, 
Gallant, Challemel, Druais), care s-au impus 
în ultima vreme.

Echipa Franței a susținut de la ultimul 
campionat mondial și pînă In prezent 33 de 
partide, realizînd 11 victorii și 22 de înfrîn- 
geri. Sportivii francezi au întâlnit în 20 de 
partide toate favoritele (fără excepție) ale 
actualei ediții, dar de fiecare dată ei au pă
răsit terenul învinși.

Fără a deține o valoare deosebită, selec
ționata tării gazdă va fi, de data aceasta, un 
adversar incomod ale cărui posibilități nu 
trebuie de loc subestimate.

in fotografie, apărarea franceză in luptă 
cu atacul românesc, în cadrul trofeului 
«Carpați» — editia-1969.

ELVEȚIA

Cea mai bună performantă obținută de formația Elveției in cadrul campiona
telor mondiale este acel loc IV, dobindit de reprezentanții tării cantoanelor in 
1954, in Suedia. De atunci insă, handbaliștii elvețieni nu au mai reușit să treacă 
prin furcile caudine ale tururilor preliminare, jucind un rol modest in edițiile 
care au urmat.

Și în acest an sarcina lor va fi destul de dificilă, echipele României, R.F. a 
Germaniei și Franței părind mult mai bine înarmate pentru o competiție de ase
menea amploare. Cei mai buni jucători ai formației: Funk, care apără butul echi
pei sale de mai multi ani, Glaus, Notter, Gutlin, Aeschbach și Wagner. Talentul 
lor, însă,nu va ti — probabil — suficient pentru realizarea unei performante 
ieșite din comun.

In fotografie, Rolf Gutlin, un atacant redutabil.



Paginile de handbal: Petre HENȚ

CAMPIONII 
MONDIALI

Singura echipă masculină de handbal medaliată la 
toate cele 5 ediții la care a participat este CEHOSLOVA 
CIA, actuala deținătoare a titlului suprem. Ani in șir 
incepind din 1954, Vicha, Trojan, Rada, Frollo,Mareș și 
celelalte mari glorii ale handbalului cehoslovac au în
cercat să intre în posesia mult-rîvnitului trofeu, dar de 
fiecare dată echipele Suediei și României le-au barai 
drumul, oprind această valoroasă formație pe treapta 
a doua sau a treia a podiumului de premiere. La ultima 
ediție, insă, Bedrich Komg și elevii săi au reușit să-și 
vadă visul împlinit, nu fără a încerca emoții dintre cele 
mai mari.

Ajunsă în vîrful piramidei, selecționata Cehoslovaciei 
a început să dea evidente semne de oboseală, mai mulți 
dintre componenții ei depășind vîrsta de 30 de ani. Au 
urmat trei sezoane de continue căutări pentru specia
liștii cehoslovaci, dornici să prezinte în Franța un lot 
la fel de valoros ca acel de acum trei ani. Datorită aces
tui motiv și rezultatele campionilor mondiali au fost 
deseori contradictorii. în această perioadă, de pildă, 
ei au susținut 27 de partide, din care nu au reușit să cîș-

CINE VA MARCA 
GOLUL 5000?

in cele 6 ediții precedente ale campionatului 
mondial de handbal masculin s-âu desfășurat 
151 de partide în care s-au înscris 4941 de goluri: 
53 în 6 meciuri, ta Berlin în 1938; 274 în 9 meciuri, 
în 1954 (Suedia); 1925 în 36 de meciuri, în 1958 
(R.D. Germană); 811 în 28 de meciuri, în 1961 
(R.F. a Germaniei); 1171 în 36 de meciuri, în 1964 
(Cehoslovacia) și 1337 în 36 de meciuri, în 1967 
(Suedia). Cine va fi autorul golului 5000? Să aș
teptăm cele 8 partide programate în ziua de 25 fe
bruarie, în tot atîtea orașe ale Franței.

tige decît 13, pierzind 11 și terminînd la egalitate 3. în 
confruntările directe cu reprezentativa României, de 
pildă, sportivii cehoslovaci au cedat de 4 ori (13—21, 
16—22 în 1968, 11—19 și 15—20 în 1969) și au reușit doar 
un singur meci egal (15—15).

Ultimele rezultate, prea puțin încurajatoare, l-au de
terminat pe Kdnig să apeleze din nou la «vechea gardă», 
astfel că la turneul final din Franța culorile team-ului 
cehoslovac vor fi iar apărate de Arnost, Havlik, Herman, 
Lukosik, Duda, Bruna și Mareș, jucători căliți în focul 
marilor turnee, pentru care handbalul nu mai are secrete.

superlative

• Cele mai multe medalii la edițiile precedente: Suedia (două de aur, 
una de argint și două de bronz), Cehoslovacia (1—2—2), România (2—0 
—1).

• Cele mai eficace atacuri de-a lungul celor 6 ediții: R.F. a Germaniei 
315 goluri în 15 partide (21 de goluri de meci), Cehoslovacia 534 goluri 
in 27 de meciuri (19,7) și România 379 goluri în 21 de meciuri (18).

• Cele mai eficace apărări: Echipa unită a Germaniei 143 de goluri 
în 15 meciuri (9,5), Cehoslovacia 346 goluri în 27 meciuri (12,8) și Suedia 
398 goluri în 30 de meciuri (13,2).

• Cel mai bun portar al ultimei ediții: Eric Holst din Danemarca 
(pe care imaginea noastră vi-1 prezintă într-o poziție cu totul ieșită din 
comun).

• Cea mai lungă partidă: România-Cehoslovacia (9—8 în finala ediției 
1964) a avut două prelungiri și a durat 80 de minute.

• Trei jucători vor fi prezenți pentru a 4-a oară la un turneu final al 
campionatului mondial de handbal. Aceștia sînt Cornel Oțelea (România), 
Herbert Lubking (R.F. a Germaniei) și Rudolf Havlik (Cehoslovacia).
• Recordul golurilor înscrise într-un singur med (12) este deținut 

de japonezul Yibata (partida Ungaria-Japonia 30—25 din 1967, la Kiruna) 
și românul Gruia (medul România—U.R.S.S. 21—19 din 1967, la Vaste- 
ras).

• Golgheterii ultimelor trei ediții: Rada (Cehoslovacia) — 23 de 
goluri în 1961, Moser (România) — 32 de goluri în 1964 și Lubking 
(R.F. a Germaniei) — 27 de goluri în 1967.
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"HOCKEY
ROMANIA - FEBRUARIE 197C

GRIJI,
EMOȚII,
PREGĂTIRI...
ÎNAINTEA CAMPIONATELOR
EUROPENE DE HOCHEI

Gheorghe HUȚĂN și Florea SGlNCĂ
lată-ne și gazde ale unui Campionat 

mondial de hochei. Griji, emoții, pre
gătiri. Bucureștiul și Galațiul au intrat 
in atenția presei sportive mondiale. 
La comisia de oraanizare. telefoane 
din Belgrad, Viena, Budapesta, Roma 
Paris solicită continuu știri privind 
mersul lucrărilor pregătitoare ale celor 
două mari dispute hocheistice. în Ca 
pitală, constructorii dau zor să termine 
în timp util hala — un adevărat palat 
al sporturilor de iarnă — unde vor avea 
loc jocurile celor opt echipe din gru
pa B. Silueta primului patinoar artifi
cial acoperit din țară domină de pe 
acum, magnifică, un complex de con
strucții sportive noi, a căror panglică 
inaugurală va fi de asemenea tăiată nu 
peste mult timp.

Lăsîndu-i pe constructori și pe orga
nizatori să-și rezolve problemele care 
le dau atîta bătaie de cap, să deschi
dem ușa unui alt compartiment, acela 
al sportivilor. Și aici domnește ani
mația premergătoare marilor eveni
mente. Cei doi antrenori ai lotului No- 
vacek și Tiron, continuă să încerce 
la antrenamente și la jocurile pregăti
toare diverse scheme în alcătuirea 
liniilor de atac și de apărare. Nimic 
nu este încă definitivat și la această 
situație s-a ajuns, desigur, și datorită 
cîtorva indisponibilități survenite ca 
urmare a unor ușoare accidentări. 
Acum însă, o dată cu întoarcerea 
echipei noastre de la Opava, unde 
jucătorii s-au antrenat și au jucat în 
condiții mai apropiate de ceea ce vor 
intîlni în disputele Campionatului mon
dial, hocheiștii români se găsesc în- 
sfîrșit în plenitudinea forțelor, gata să 
suporte orice «aranjament» tehnico- 
lactic din partea antrenorilor. Buna 
dispoziție și o pregătire fizică generală 

MIC ÎNDREPTAR HOCHEISTIC

SEMNIFICAȚIA
SEMNALIZĂRILOR

Semnalizările arbitrilor la meciurile de hochei sînt puțin cunoscute 
de către spectatori și faptul dă naștere în mod inerent la unele interpre
tări eronate privind regulile de joc. Pentru lămurirea celor care vor avea 
prilejul să urmărească fie direct, fie pe micile ecrane ale televizoarelor, 
meciurile din cadrul celor două grupe (C și B) ale Campionatului mondial, 
ce se vor disputa la Galați și București, publicăm alăturat o suită de ilus
trații oglindind cele mai frecvente semnalizări ale arbitrillor de hochei 
pe parcursul unei partide. Exemplificările a avut amabilitatea să ni le 
facă tînărul și talentatul arbitru internațional CORNEL SGÎNCĂ.

în încheierea acestei scurte puneri în temă ne simțim datori să men
ționăm că semnalizările despre care am amintit, și a căror exemplificare 
a fost concretizată în ilustrațiile alăturate, au o importanță capitală în 
acțiunea de cooperare între cei doi arbitri care patinează alături de jucă
tori. Indiferent de caz, semnalizarea este făcută o dată în momentul și 
pe locul infracțiunii, și a doua oară în apropierea mesei juriului, pentru 
înștiințarea oficialilor asupra sancțiunilor date sau a măsurilor luate.

Și acum, vă invităm să urmăriți ilustrațiile împreună cu scurtele lor 
explicații.

Brațele încrucișate pi Brațele inc 
piept: OBSTRUCȚII de-asuprapieptu. 
(INTERFERENCE). gaj are ini 

SĂ (ICING).

mulțumitoare, remarcate la absolut 
toți băieții din lot, ne îndreptățesc să 
privim cu mai multă încredere întîlni- 
rile internaționale ce vor începe în cea 
de a treia decadă a lunii viitoare. De 
altfel, unii dintre hocheiștii noștri și-au 
legat participarea lor la mondiale de 
unele visuri pe care noi le dorim 
împlinite. Așa, de oildă, portarul prin
cipal al naționalei, Constantin Dumi- 
traș, este hotărît, ca; acum, în februa
rie, să repete performanța sa din anul 
1966 cînd, la Mondialele de la Zagreb, 
a obținut titlul de cel mai bun portar al 
întrecerilor. Pentru același titlu, de 
data aceasta, actualii organizatori ai 
mondialelor au hotărît să acorde și un 
premiu: crearea posibilității ca învin
gătorii (este vorba și de cel mai bun 
înaintaș, precum și de cel mai bun 
fundaș) să fie invitații de onoare ai 
jocurilor primei grupe a mondialelor, 
deci la partidele ce vor avea loc în 
luna martie, în Suedia. Premiul este 
cu adevărat tentant, iar Dumitraș aie 
loate șansele să devină posesorul lui. 
Se atiâ într-o formă dintre cele mai 
bune și nu face nici un rabat antrena
mentului foarte sever la care îl supun 
antrenorii. De la acest antrenament nu 
se eschivează, de altfel, nici ceilalți 
componenți ai lotului și îndeosebi 
tinerii, care fac eforturi să cîștige 
încrederea selecționerilor, lată, de alt
fel, cîteva scurte prezentări ale acestor 
tineri:

DUMITRU IORDAN. în ordinea va
lorii el este al treilea portar al națio
nalei. Are 20 de ani, face parte din 
echipa clubului Dinamo, venind de la 
«Constructorul», unde a fost pregătit 
de Mihai Flamaropol. Iordan are re
flexe bune, viteză de acțiune, dar îi 
lipsește experiența intîlnirilor interna

ționale. La vîrsta lui este și exp 
Sperăm că el va surmonta acest 
cap.

FLOREA SGÎNCĂ. De aceea: 
ta- și provenind de la același clu 
Iordan, Florea și-a început u< 
in hochei la clubul Voința, un 
avut drept antrenor pe Bob Pel 
Este bun patinator și ar realiza 
mai mult dacă n-ar face exc 
exhibiții pe gheață, l-am reco 
ceva mai multă sobrietate și o ma 
concentrare pe parcursul celor) 
minute de joc.

ION IONIȚĂ. îl felicităm peni 
19 ani pe care i-a împlinit luna ac 
Provine de la clubul Steaua ș 
în joc, o copie fidelă a lui

Ion IONIȚĂ



Anul trecut la Ljubljana: Romania-Austria 
5—4. Un aspect de la acest joc, în care bătăiosul 
înaintaș austriac Zahradnicek este oprit din 
acțiune de către Calamar. Faza este urmărită 
și de fundașul echipei noastre, Făgăraș.

Anton CRIȘAN și Constantin DUMITRAȘ. 
principalii apărători ai porții românești la apro
piatele Campionate mondiale.

u în privința luptei cu corpul 
uințarea bodicecului). Patinea- 
î, iar de cînd a fost «forțat», în 
echipei sale de club, să joace 
ea stingă, a devenit un hocheist 
st. Ca deficiențe semnalăm fap- 
abuzează de șutul golf și că 
peră suficient pucul, ca urmare 
ucerii acestuia cu crosa ținută 
singură mînă.
ORGHE HUȚANU. Are 19 ani 
hocheist a crescut la clubul 
j. în ceea ce privește patinajul 
poate reproșa decît că termină 
ea repede... benzina. Driblează 
, eficace, dar în această pri- 
i abuzează, pierzînd pucul. La 
ilele de anul trecut, din lugosla

via, s-a înțeles foarte bine cu Biro. 
Huțanu are un joc inteligent, subtil.

NICOLAE FODOREA. A jucat în 
echipa de copii, iar acum este titular 
în formația mare a «Stelei». A împlinit
22 de ani și este cotat ca un jucător cu 
mult nerv, cu un dribling derutant, 
dar puțin cam indisciplinat în ceea ce 
privește respectarea indicațiilor date 
de antrenor. Nu-și păstrează locul. 
Pe gheață îl vezi alergînd pretutindeni 
și faptul are consecințe negative în 
privința randamentului.

LAURENȚIU IORDAN. La vîrsta de
23 de ani pe care i-a împlinit, despre 
Iordan se poate vorbi ca de un hocheist 
care are o tehnică și un patinaj bun și, 
de asemenea, reale calități în condu

cerea pucului. Dacă ar dispune de o 
mai bună pregătire fizică și nu ar fugi 
din fața adversarilor, care caută să-l 
depășească întrebuințînd bodicecul, 
desigur că acest tînăr sportiv ar putea 
deveni deosebit de util, nu numai 
echipei Steaua, căreia îi aparține, dar 
și naționalei.

ION GHEORGHIU. A debutat și a 
continuat să joace la Steaua, de unde 
a și a fost selecționat în lotul național. 
Are 23 de ani. în hochei s-a făcut re
marcat datorită unui excepțional de
maraj, la care însă nu poate răspunde 
și cu o «frînă» adecvată. Dă rezultate 
bune cînd, o dată lansat, primește pasă 
de la partenerii de joc, condiție în care 
poate pune în pericol poarta adversă.

Ne oprim aici cu prezentarea tineri
lor aspiranți la un loc în reprezentativa 
de hochei a României pentru apropia
tele campionate mondiale, nu însă 
înainte de a face o remarcă. Toți cei 7 
tineri pe care i-am creionat în rîndurile 
de mai sus sînt «produsul» patinoaru
lui artificial «23 August» și locuiesc 
în preajma acestei baze sportive. Aici, 
pe patinoarul «23 August» și-au pe
trecut copilăria, aici au învățat să 
patineze și s-au perfecționat, ajungînd 
astăzi să poarte culorile țării într-o 
competiție atît de importantă cum este 
campionatul mondial. Bravo, lor!

G. ȘTEFĂNESCU

r încheieturii 
igi cu mina 
ȚINERI 
VG)

Lovirea sub genunchiul 
■ lr.pt, cu ntina dreaptă 
PIEDICA (TRIPP
ING).

Lovirea cotului sting cu 
palma miinii drepte: LO 
VIRE CU COTUL 
(ELBOWING).

Pumnii strinși la înăl
țimea capului (repetat 
de 2—3 ori) : CROSA 
RIDICATA (HIGH 
STIK).

Mina care ține fluierul, 
ridicată: FLUIERAT 
AMINAT (SLOW 
WIST LE).

Seria de lovituri cu o 
mină pe încheietura ce
leilalte miini :
LOVITURA CU 
CROSA (SLAS
HING).

Miinile pe șolduri (cu 
indicarea jucătorului pe
depsit) : PEDEAPSA 
DE REA CONDUI
TA (MISCONDUCT 
PENALTY).
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BOXERII AMERICANI LA BUCUREȘTI* z
Lipsit de campionatele europene sau 

de turneul olimpic, anul pugilistic 1970 
se anunța destul de... blind pentru 
boxerii români. Cea mai mare compe
tiție oficială a anului, «Balcaniada», nu 
avea darul să-i pună pe gînduri pe cam
pionii noștri, care au dominat cu auto
ritate toate edițiile de pînă acum ale 
acestei întreceri.

lata, însă, că o știre de «ultimă oara» 
ne informează că Uniunea de Atletism 
Amator (A.A.U.) din S.U.A., care coor
donează și activitatea pugiliștilor ama
tori din Statele Unite, a acceptat invi
tația făcută încă în anul trecut de forul 

George FOREMAN, fostul adversar al lui Ion ALEXE la J.O., a trecut la 
profesionism. Cine, oare, ii va lua locul in echipa americană, care va veni la Bucu
rești?

nostru de specialitate și boxerii ame
ricani vor evolua în România, în luna 
iunie. Astfel, pentru noi, cel mai «tare» 
eveniment pugilistic al anului a deve
nit întîlnirea dintre echipele României 
si Statelor Unite.

Cele două reprezentative se întîl- 
nesc pentru prima dată. Boxerii noștri 
și cei americani s-au mai înfruntat, însă, 
pe ringurile olimpice, lată cîteva păreri 
despre viitorii noștri adversari:

VASILE TIȚĂ: «Viteza și forța, în 
înțelesul lor cel mai deplin, sînt prin
cipalele calități ale boxerilor americani. 
Adăugați acestor două componente o 

bună pregătire tehnico-tactică și veți 
avea imaginea unor sportivi de mare 
valoare. Așa l-am cunoscut pe adversa
rul meu din finala olimpică din 1952, 
Floyd Paterson. A cîștigat atunci titlul 
olimpic la «mijlocie». Trecînd apoi la 
profesionism a devenit campion mon
dial la toate categoriile. Chiar dacă 
înfrîngerea din finala olimpică m-a în
tristat mai mult decît toate insuccesele 
mele sportive luate la un loc, am avut 
totuși consolarea că nu m-a învins un 
oarecare, ci un veritabil campion. Mulți 
ani m-am gîndit la revanșă, dar nu mi 
s-a mai oferit prilejul. îl vor avea, însă, 
Cuțov și Alexe în luna iunie».

GHEORGHE NEGREA: «l-am vă
zut pe boxerii americani la Jocurile 
Olimpice. Am luptat contra unuia din
tre ei, James Boyd, în finala «Jocurilor» 
din 1956. Deși nu am o amintire plăcută 
despre această partidă, deoarece am 
ratat cucerirea titlului olimpic, am ră
mas cu o admirație deosebită pentru 
Boyd și pentru colegii săi de echipă. 
Se bat toți ca niște diavoli. Loviturile 
lor sînt năprasnice, ei urmărind, în 
principal, nu victoria la puncte, ci 
scoaterea adversarului din luptă. Cînd 
mă gîndesc ce o să fie în iunie, la Bucu
rești, îmi simt inima bătînd ca pe vre
mea cînd boxam. Nici cu băieții noștri 
nu mi-e rușine. Mă încumet să dau și 
un pronostic: 6—5 pentru noi.»

CALISTRAT CUȚOV: «După cîte 
am văzut eu în Mexic, boxerilor ameri
cani le place să «tragă tare». Dacă mă 
gîndesc bine, nici nouă, românilor, nu 
ne displace acest lucru. Treabă bărbă
tească... N-am decît o singură dorință: 
în echipa americană să fie și campionul 
olimpic Ronnie Harris, învingătorul 
meu din Mexic. Nu sînt sigur că am 
să-mi pot lua revanșa, dar am certitu
dinea că o să iasă o bătălie de zile mari...»

ION ALEXE: «Boxerii americani 
sînt puternici, tehnici, au o rezistență 
uimitoare și o tactică de luptă deose
bită de cea a noastră. în timp ce noi ne 
mulțumim și cu victoriile la puncte, 
adesea menajîndu-ne chiar adversarii, 
ei urmăresc victorii categorice, înainte 
de limită. Am simțit acest lucru pe 
pielea mea, în Mexic. Adversarul meu, 
campionul olimpic George Foreman, a 
trecut la profesionism unde, după cîte 
am aflat, obține numai victorii prin K.O 
într-un cuvînt, boxerii americani sînt 
excelenți. Sper, însă, ca după meciul de 
la București să spună și ei același lucru 
despre noi».

Petre HENT
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* • A existat oare un
i boxer care să fi susținut 
I intr-o singură zi TREI 

meciuri?. Da. Acest ex-
i traordinar eveniment 

s-a intimplat în anul
, 1915, chiar în ziua de

1 ianuarie, cînd «semi-
1 greul* american Batt

ling Levinski a evoluat
> pe trei ringuri. Di- 
I mineața, el l-a învins 
I la puncte — după 10 

reprize — pe Bartley
1 Madden, după-amiază 
* a primit decizia, tot 

după 10 reprize, în fața
' Kearns, iar seara, tîrxiu, l-a în

trecut la puncte pe Gunnboat Smith, 
| la capătul a... 12 runduri. Levinski 

a fost mulți ani campion al lumii la 
, această categorie, în palmaresul său 

figurînd peste 600 de întîlniri. El a 
1 pierdut titlul mondial la 12 octom- 
> brie 1920, fiind făcut K.O. în rundul 
II de către francezul Georges Car

pentier. Levinski a decedat în anul 
’ 1949, în vîrstă de 58 de ani.
1 • Fostul campion mondial de box
)la «toate categoriile», Jack Dempsey, 

care anul trecut și-a sărbătorit 70 de
1 ani de la naștere, poate fi întîlnit de 
i dimineață pînă seara în restaurantul 
i său de pe Broadway. In vitrină 

Dempsey și-a montat toate fotogra-
1 fiile din cele mai importante lupte 

ale sale, in holul restaurantului, 
Ipe un perete, a fost montat un panou 

uriaș, cu o fază a meciului în care 
’ Dempsey l-a deposedat de centura 
i mondială pe regretatul cowboy Jes- 
, sie Willard, la 4 iulie 1919. in legă
I tură cu meciul Frazier-Ellis, pro- 
i g ramat la 16 februarie, la Madison 

Square Garden, Dempsey a decla- 
)rat că are mare încredere în «pun- 

cheuruh Frazier, care in mod nor
mal va cîștiga înainte de limită.

lui Soldier
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DIM 
STORIA 

BOXULUI 
MONDIAL

de Petre HENT ți
Paul OCHIALBI

XXIX
Am fiicut cunoștință 

pînă acum cu lumea pugi- 
listică antică, cu pionierii 
boxului modern, cu marii 
campioni ai ringului de la 
sfîrțitul secolului XIX, 
v-am prezentat ații careu
lui magic de la începutul 
secolului nostru: Johnson, 
Willard, Dempsey, Tun- 
ney ți Carpentier. Am con
tinuat apoi cu gigantul Pri
mo Camera, povestirea 
noastră întrerupindu-se 
înaintea meciului Came
ra — Joe Thomas.

Camera, mai sigur, pe sine decît în primul meci, a luat conducerea luptei și se 
părea că va cîștiga fără probleme. In rundul doi, însă, o dreaptă teribilă l-a 
izbit in bărbie. O clipă uriașul a stat pe căldie ți toți credeau că se va prăbuși. 
Dar Camera și-a revenit și repriza a treia a fost o copie fidelă a finalului din 
meciul anterior. Din nou un upercut violent și Joc Thomas cedează înainte de 
limită. Urmarea? O nouă ofertă, cu o bursă și mai mare: 5 000 de franci. De 
data aceasta trebuia să-1 întâlnească pe Luigi Ruggirello, la Cirque de Paris. 
La 30 octombrie, Primo Camera și-a înscris în palmares cea de a treia victorie: 
knockout în repriza a patra.

■FILE DIN ISTORIA BOXULUI MONDIAL (XXIX)
DIN NOU ÎN ITALIA

Ziarele de pretutindeni n-au pierdut prilejul să-și umple rubricile de sport 
cu articole despre .fenomenul Camera», despre «uriașul invincibil». Presa ita
liană, îndeosebi, îi dedica coloane întregi compatriotului care «...făcea ravagii 
pe ringurile franceze». Nu a trecut mult timp și Camera a devenit o celebritate 
despre care se vorbea în lumea întreagă.

Au început să sosească pe adresa Iui fel de fel de propuneri. Era invitat să 
boxeze în mai multe orașe din Europa, ba chiar și din America. Managerul său, 
însă, se temea să-i aranjeze meciuri cu boxeri renumiți Socotea că Primo nu 
este încă pregătit pentru marile încercări. Cele mai insistente oferte veneau, 
bineînțeles, din Italia. Telegramele care soseau una după alta promiteau burse 
din ce în ce mai mari, pentru a-1 determina pe Camera să boxeze cu Epifanio 
Islas, la Milano. Hotărît lucru, italienii voiau să-1 vadă luptînd pe uriașul lor 
compatriot. 5 000, 10 000 apoil5 000 de franci a oferit organizatorul din Mila
no. Dar, de fiecare dată, managerul lui Camera a refuzat. El știa că Epifanio 
Islas, un negru înalt, voinic și cu multă experiență, care venise în Europa înco
ronat cu titlul de campion al greilor din America de Sud, era un adversar prea 
puternic pentru Primo Camera.

«Fixează dumneata bursa» — a răspuns organizatorul italian tuturor refu
zurilor primite. Managerul lui Camera, pentru a scăpa de insistențele celor 
din Milano, a stabilit o sumă foarte mare pentru timpul acela: 25 000 de franci. A 
rămas stupefiat cînd a primit răspunsul celor din Italia, care acceptau să plă
tească întreaga sumă cerută. Nu mai era nici o scăpare. Camera trebuia să 
boxeze la Milano. Și iată-1 pe Primo din nou în Italia, după ani și ani de zile.

Meciul Camera — Epifanio s-a disputat în seara zilei de 25 noiembrie 
1928, în Palatul sporturilor din Milano. Cine ar putea descrie entuziasmul cu 
care l-au întâmpinat spectatorii italieni pe gigantul lor compatriot? Așa cum 
era de așteptat, Camera a întîlnit de data aceasta un boxer de valoare, care era 
hotărît să-și vîndă pielea cit mai scump. După primele șase reprize, Primo nu 
reușise să acumuleze decît un foarte mic avantaj, deși în rundul cinci își expe
diase adversarul la podea. Niciodată pînă atunci nu boxase atîtea reprize și 
uriașul care cîntărea nu mai puțin de 120 kg începuse să se... topească văzind 
cu ochii. Și meciul fusese perfectat pentru zece reprize...

Managerul lui Camera a trebuit să folosească toată puterea sa de convin
gere pentru a-1 determina pe elevul său să nu abandoneze. Cu chiu cu vai, cele 
zece reprize au trecut și Camera a primit decizia la puncte mai mult datorită 
entuziasmului compatrioților săi.
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Un 
buchet de 

mușchetari
• In acest grup de dansatori, care 

evoluează pe scena unui cabaret 
din Los Angeles, il puteți recunoaște 
și pe campionul mondial la categoria 
cocoș, mexicanul Ruben Olivares. 
El salută publicul californian, care 
l-a aplaudat in meciul susținut îm
potriva austrialianului Lionel Rose. 
După Intîlnirea de box, Olivares a 
apărut ca număr de «atracție» pe 
scena cabaretului Barnum Bailey, 
demonstrlnd frumoase calități la... 
trapez

• Celebrul Ray Sugar Robinson 
marea vedetă a boxului mondial 
din ultimii ani, In virstă de 46 de ani, 
va evolua intr-un meci demon
strativ in compania actualului cam
pion al lumii la «mijlocie», italianul 
Nino Benvehuti. Sugar l-a invitat 
pe Benvenuti la 16 martie la Los 
Angeles, pe ringul unui mare hotel 
denumit Beverly Hills, pentru o 
exhibiție de «3 x 3». Fondurile rea
lizate urmează să fie folosite pen
tru reeducarea tinerilor delincventi.

Anul acesta, antrenorul de 
scrimă Nicolae Pufnei va săr
bători jubileul de cind, încre
zător în posibilitatea reîn
vierii unei tradiții, a descins 
pe peronul gării din lași avind 
tolba plină cu florete, spade 
și săbii.

Cui să le încredințeze? Un 
simplu anunț difuzat prin 
școli și în holurile citorva 
facultăți și, la «laboratorul» 
care i s-a repartizat într-una 
din sălile «Sport și Muzică» 
s-au prezentat în ziua și la 
ora sorocite peste 500 de 
pretendenți pentru rolurile de 
mușchetari.

Ce a urmat este o adevă
rată poveste pe care, din 
lipsa de spațiu, regretăm că 
nu o putem relata. De reținut 
doar că în lași scrima a înflorit 
în acești ultimi 10 ani intr-un 
colorit atît de viu, incit fru
musețea ei atrage ca un mag
net noi și noi aspiranți dor
nici să-și găsească un loc 
printre florile marelui buchet 
Exemplul lui Dumitru Vor- 
nicu și al lui Ion Țîrdea, pri

mii ieșeni care au tăcut să se vorbească în țară despre 
recolta valoroasă de sabreuri ai antrenorului Pufnei, a 
fost urmat de alți și alți învățăcei, din ce in ce mai ambițioși, 
al căror nume a și început să fie rostit cu respect chiar și 
în afara granițelor țării. Unul dintre acești ultimi «mușche
tari» este și Dan IRIMICIUC.

Dan a făcut cunoștință cu scrima în anul 1965. Era elev 
în clasa a X-a. Antrenorul i-a întrezărit calitățile și l-a 
ajutat cu multă răbdare să și le pună in valoare. După 
numai un an de antrenament intens, Irimiciuc a intrat în 
echipa «mare», iar comportarea lui, alături de ceilalți bă
ieți, nu a fost neglijabilă. Formația de sabreuri a lașului 
a promovat în prima divizie a țării.

în 1967, Irimiciuc a cucerit primul loc în «Cupa speran
țelor». In 1968, împreună cu echipa, s-a clasat pe locul II 
în campionatul național, iar In proba individuală a ocupat

Duel intre prieteni. Dan IRIMICIUC contra lui Dan 
POPESCU, deținători ai medaliilor de aur (Irimiciuc) ți 
de bronz (Popescu) la recent încheiatul campionat national 
de juniori.

locul III în compania seniorilor și locul II în întrecerea 
juniorilor mari. O ascensiune glorioasă!

Anul trecut, Irimiciuc, odată lansat pe panta succeselor, 
a cucerit medalia de bronz în campionatul seniorilor, iar 
la Campionatul mondial de tineret, din Genova, a devenit 
vicecampion mondial. Tot în 1969, la Zagreb, Irimiciuc a 
reprezentat țara la întrecerile balcanice și el s-a clasat, 
la sabie, alături de echipă, pe locul I, iar în proba indivi
duală pe locul III.

Fără a fi epuizat nici pe departe bogatul palmares spor 
tiv al studentului Irimiciuc (anul III.Facultatea de industrie 
ușoară), îi urăm lui Dan, antrenorului său, cit și întregii 
secții de scrimă ieșene noi și din ce în ce mai valoroase 
succese pe drumul performanțelor pe care și le-au bătă
torit.

G. Șt

rFILE DIN ISTORIA BOXULUI MONDIAL (XXIX)-»
Reîntors la Paris, după numai o săptămînă de la meciul cu Epifanio, Carnera 

boxează din nou, încheind anul 1928 cu o frumoasă victorie prin K.O. în rundul 
trei, în fața lui Constant Barrik.

VEDETĂ DE MUSIC-HALL

Popularitatea lui Primo Camera crește cu o viteză uimitoare de la o zi la 
alta. Ofertele plouă. Boxerul gigant face senzație peste tot unde urca în ring. 
Afișele cu uriașul Camera inundă orașele în care ajunge. La Berlin sau la Leip
zig, la Paris sau St. Sebastian, la Marsilia, Dieppe sau Londra, Primo Camera 
atrage ca un magnet mulțimile în jurul ringului. Și nu numai în jurul ringului...

Sosit la Londra să boxeze cu englezul Jack Stanley, Camera face o impresie 
deosebită publicului londonez. Asaltat de ziariști și urmărit pe stradă de 
mulțimea curioasă să-1 vadă pe «gigant», Primo nu mai avea timp să se gîndească 
la meci. Seara partidei, 17 octombrie 1929, a venit, parcă, pe neașteptate. Tot 
neașteptat a fost și sfîrșitul acestei întîlniri. Camera a cîștigat intr-un singur 
minut printr-un formidabil upercut de dreapta. Ce a urmat a fost de-a dreptul 
fantastic. O adevărată manifestație de simpatie, stăvilită cu greu de polițiști. 
Ba mai mult, chiar a doua zi, după intîlnirea cu Stanley, i s-a făcut lui Camera 
una dintre propunerile cele mai ciudate, care l-au uluit atît pe el, cit și pe mana
gerul său. I se propunea, nici mai mult, nid mai puțin, să apară pe scena marelui 
teatru londonez Alhambra, intr-un spectacol de music-hall. Suma promisă 
pentru acest lucru a fost atît de mare îneît managerul uriașului nu a putut re
zista. Se ofereau 1 (XX) de lire pentru 2 săptămini de... spectacole.

Succesul gigantului Camera a fost peste așteptări. Două săptămini, Alham
bra a avut sala plină atît la matineu cit și seara. După prima sa apariție ne scenă, 
unul dintre ziarele londoneze scria: «Camera a knockautat o cintăreață!» De fapt, 
cintăreața fusese... victima spectatorilor care, nerăbdători să vadă noua vedetă, 
strigau in timp ce actrița cînta: «Noi il vrem pe Camera!». Și dorința le-a fost 
îndeplinită 14 zile in șir. Camera apărea pe scenă luminat de un reflector pu
ternic. Iși încorda mușchii, apoi făcea mai multe exerciții de gimnastică și 
totul se termina cu trei reprize de box, care durau cite un minut fiecare cu trei 
sparing-parteneri diferiți. Asta era tot.

Din succes in succes, anul 1929 s-a scurs pe nesimțite. In palmaresul lui 
Camera au mai fost tTecute 11 victorii, printre care una in fața campionului 
american Young Stribling, unul dintre cei mai buni «grei» ai timpului. La 
intervale destul de scurte, Primo trimitea scrisori și bani părinților săi, in 
Italia, Ia Sequals. Aceștia, oameni simpli și sărmani, erau uluiți de bogăția

rFILE DIN ISTORIA BOXULUI MONDIAL (XXIXV
țiului lor, a cărui fotografie o vedeau tot mai des în ziare. In vara anului 1929, 
Primo Carnera a venit în satul său natal să-și vadă părinții. A încercat să facă 
drumul din Franța în Italia incognito , pentru a scăpa de ziariștii care îl 
urmăreau pretutindeni. Dar lucrul acesta a fost imposibil. Gigantul a fost 
recunoscut și a ajuns la Sequals însoțit de o armată de ziariști și fotoreporteri, 
întoarcerea lui Primo Camera a fost, poate, unul dintre cele mai importante 
evenimente petrecute în viața micului sat italian.

26 DE MECIURI ÎNTR-UN AN!

Formidabila popularitate a gigantului italian a traversat cu ușurință și 
rapiditate oceanul, oferind un subiect excelent ziariștilor americani. Puțini 
au fost boxerii care înainte de a fi urcat pe ringurile americane s-au bucurat 
de o reclamă atît de mare. Mai toate ziarele noului continent publicau «pagini 
Camera», în care pugilistul italian era prezentat ca un «super-man». Campania 
aceasta publicitară era ajutată și de «amabilitățile» managerilor lui Camera. Ei 
răspundeau cu lux de amănunte la interviurile pe care reporterii americani le 
solicitau aproape în fiecare zi. Fotoreporterii, care vizitau tabăra de antrenament 
a «muntelui care umblă» — cum l-au numit ziariștii americani — plecau sa- 
tisfăcuți și furnizau ziarelor imagini cu Camera în cele mai diverse situații. 
Turneul în Statele Unite putea să înceapă. Camera era așteptat ca o mare 
vedetă.

Sosirea la New York, la începutul lui ianuarie 1930, a fost de-a dreptul 
fantastică. O mulțime în delir, agitată de numeroși emigranți italieni, care lo
cuiau la New York, venise să-1 întîmpine pe gigant. Un om sosit de pe altă 
planetă nu ar fi stîmit un interes mai mare.

în zilele care au urmat, la gimnaziul Stillman, unde Carnera și-a început 
antrenamentele, mii de curioși veneau să-1 vadă pe boxerul italian pregătindu-se. 
Proprietarul sălii a încasat o sumă frumușică, deoarece a stabilit prețuri de in
trare (între 25 și 50 de cenți) la antrenamentele gigantului. Pentru o reclamă în 
toată regula, sparing-partenerii lui Camera erau... instruiți din timp. Reprizele 
se terminau spectaculos cu lovituri «formidabile» care îi lăsau cu gura căscată 
pe spectatori. în aceste condiții nu a surprins pe nimeni faptul Că în seara 
zilei de 24 ianuarie, Madison Square Garden a fost arhiplină. Primo Camera 
încrucișa mănușile cu greul american Big Boy Petersen. Cîteva mii de persoane 
n-au mai găsit bilete și timp de aproape o oră circulația în jurul sălii a fost 
întreruptă.

(va urma)
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Sportul—
XPRIETEN DEVOTAT 

■MHHM DE VACANȚĂ
Am fost la Săcele-Brașov, amfitrioana celei de a lll-a ediții a taberei 

de instruire fi odihni a șefilor comisiilor sportive din școlile generale 
de 10 ani, liceele de cultură generală, de artă, pedagogie, școlile profe
sionale și tehnice. 2 500 de elevi și 220 de cadre de specialitate, repre- 
zentînd toate județele țării. Am rămas incintați de valoroasa acțiune 
a C.C. al U.T.C. Performanță la a treia sa ediție, performanță din a 
cărei tradiție peste cițiva ani se va vorbi mult și elogios, l-am solicitat 
directorului taberei din Săcele, prof. Septimiu TODEA, membru al Birou
lui C.C. al U.T.C., cîteva cuvinte...

«în tabăra de la Săcele, ca și în celelalte de la Oțelul Roșu, Odorhei, Cîmpulung 
Moldovenesc, Cîmpulung Muscel și Tîrgu-Mureș, am fost vizitați de numeroși ziariști, 
sportivi români de renume mondial, cadre cu înaltă calificare. Au scris despre noi, 
au participat la simpozioane, au ținut prelegeri, au prezentat filme. Televiziunea — din 
păcate — nu a avut pe agenda sa aceste tabere ale C.C. al U.T.C. Probabil, tovarășii 
de la «TV» au considerat această activitate de tabără ca fiind lipsită de performanțe 
sportive, fără medalii olimpice și fără recorduri mondiale. Ar fi fost ceva neinteresant 
pentru emisiunea de «Telesport»? Personal, consider, că un minut de peliculă ar fi 
avut un rol educativ deosebit în rîndurile elevilor din întreaga țară, ale părinților 
acestora. Ce elev, văzînd în cele 60 de secunde cum colegi de-ai lui, colegi de vîrstă 
și de preocupări, sub îndrumarea profesorilor, se transformă în antrenori, în arbitri, 
în organizatori de competiții, nu și-ar fi dorit să-și petreacă și el 10 zile într-o asemenea 
tabără? Ce elev nu i-ar fi invidiat pe cei din tabără, transpirînd dimineața sau răgușind 
facînd galerie la meciuri, iar seara — dansînd într-o atmosferă fără fum de țigară, pen
tru a desemna apoi pe cel mai bun interpret de muzică ușoară, pe cel mai bun recitator, 
pe cea mai frumoasă elevă din tabără? Nădăjduiesc într-o compensație de imagini prin 
intermediul revistei SPORT! Iar, în încheiere, invităm revista SPORT în Poiana Brașov, 
la finalele pe țară de săniuțe pentru decernarea trofeului «Săniuța de argint». Vă aș
teptăm la jumătatea lui februarie!»

Colegul meu, fotoreporterul Ion MIHĂICĂ, a «înghesuit» în această pagină foto
grafii de cros (1), de handbal (2), de volei, a unui cabinet metodic, de fotbal, șah, tenis 
de masa și a unui «trio», avînd în mijloc pe cea mai frumoasă eleva a taberei de la Săcele — 
lugojanca Gertrude Bogdănescu.

Consemnare de Horta CRISTEA



ECOURI la ancheta 
de atletism organizată 

de revista SPORT

La ancheta noastră de atletism — «Pista atletis
mului trebuie bine tăvălugită» — au răspuns și 
dr. OLIVIA SIMU, medic sportiv la Cluj, și prof. 
NICOLAE MĂRĂȘESCU, antrenor federal, ale 
căror opinii le publicăm în pagina de fată.

SĂ RECONSIDERĂM
în 1968, la dispoziția loturilor noastre republi

cane de atletism erau cinci medici sportivi. Anul 
trecut, numărul lor a scăzut la trei. După jocurile 
Olimpice din Mexic am crezut că voi fi martora 
unui reviriment. Dar, din păcate, spectaculoasele 
intervenții ale medicilor sportivi la 2 300 m altitu
dine, prin care au fost redafi starturilor atleți la 
numai cîteva minute de la accidentare, nu au avut 
nici un ecou la noi. Nu au stîrnit ambiții. Atletis
mul nostru de performantă continuă să suporte 
greaua povară a unei concepții greșite, potrivit 
căreia există doar medicină de cabinet, medicină 
de clinică. Să nu se supere confrații mei, dar abe
rația este de partea acelora care susfin că medi
cina de stadion este un mod de a-ți exprima dis
prețul fată de medicină in general. Nu este vorba 
de nici un fel de dispreț, dar suprapunerea simpto
matologiei clinice cu cea sportivă este o greșeală. 
Socotesc,fără exagerare, că aproape 50% din ca
zurile de progrese mult prea lente în performanțe, 
de stagnare sau de declin sînt datorate tocmai 
neluării In seamă a medicinii sportive, de stadion. 
Vă voi da citeva exemple de ceea ce înseamnă tra
tamentul și medicamentatia prescrise pe baza 
simptomatologiei clinice (nu a celei sportive, de 
stadion); indisponibilitatea sine die a Mihaelei 
Peneș sau de o durată prea mare a lui Șerban loan; 
scoaterea din circuitul de pregătire mai mult de o 
lună a Virginiei Bonei, căreia i s-a aplicat o fașă 
de gips pentru o fractură de coloană, cind in rea
litate nu a fost vorba de o fractură; Gheorghe Cos
tae he a fost declarat cardiac, fără să aibă vreo afec
țiune la inimă; Alexandru Bizim și Gheorghe Po
pescu — sulitașii — au fost socotiți hipertensivi 
și supuși unui tratament hipotensiv, ceea ce i-a 
făcut să devină molatici și tot timpul cu chef de 
somn; tot o eroare a simptomatologiei clinice i-a 
făcut pe medicii de cabinet să intre in panică des- 
coperindu-i lolandei Balaș un puls de 180, necu- 
noscînd că cifra ridicată este ceva normal la ea. 
Medicina clinică este încă departe de înțelegerea 
fenomenului de adaptare a tuturor organelor la 
regimul de efort — să-i spun — supraomenesc pe 
care-l solicită performantele înalte. Atleții sînt 
deasupra normalului. Medicii clinicieni nu înțeleg 
aceasta, iar datele de laborator le interpretează 
greșit, tratamentele sînt greșite, medicamentatia 
este greșită, recuperarea este greoaie. Medicina 
sportivă urmărește cea mai grabnică recuperare 
a sportivului accidentat. Nu dintr-un capriciu, dar 
chiar și o singură zi de întrerupere a pregătirilor 
poate avea repercusiuni. Medicina clinică nu are 
în vedere acest obiectiv primordial: recuperarea 
imediată.

Arătam că numărul medicilor sportivi a scăzut. 
Dar nici cadre auxiliare nu se află la dispoziția 
atlefilor fruntași. Personal, sînt nevoită să fac și 
oficiul de soră, de masor (atunci cind sînt solici
tată la lot). Ar fi de dorit ca medicii sportivi să fie 
recrutați din rîndurile foștilor sportivi, foștilor at
leți. Cît de mult ar fi putut ajuta atletismul de per-

MEDICINA SPORTIVĂ
formanță dr. Anca Gurău, aruncătoare de greutate, 
care-și desfășoară activitatea în calitate de medic 
clinician. Dar ce folos dacă mă gîndesc doar eu la 
aceste foloase!

O lacună o reprezintă și slabele cunoștințe me
dico-sportive ale atleților noștri. Există medica
mente. Medicamentele străine pentru refacere 
după efort, nu după accidentare. Atletul, necu- 
noscînd o serie de termeni — dintre care unii in
dică prezenta amfetaminelor, a substanțelor exci
tante, dopante—, se expune, luîndu-le, unor grave 
pericole. Primo: aplicat unui organism obosit, do
pingul este ca și un bici dat unui cal care abia se 
mai ține pe picioare. Secundo: descoperirea am- 
fetaminei la controlul antidoping atrage după sine 
sancțiuni. Prin asta nu încerc să-i absolv de vină 
pe acei atleți care în mod deliberat îngurcitează 
substanțe dopante, fie pentru a-și suplini lipsa de 
efort la antrenamente, fie pentru a-și asigura vic
toria în întrecere. Trebuie să facem distincție între 
ignoranță și necinste. în primul caz, să lămurim, 
să instruim, iar în al doilea caz să ne dispensăm 
de vinovați, dacă e vorba de recidivă. In problema 
dopingului se poartă discuții aprinse pe plan in
ternațional. După un congres internațional, Mi
nisterul Sănătății de la noi a comunicat lista cu 
substanțe dopante, printre care figura și cofeina, 
în vreme ce cafeaua — care conține cofeină — a 
fost categorisită aliment pentru refacere după e- 
fortul sportiv. Revenind la medicamentele străine, 
menționez că în instrucțiuni sînt indicații, adesea 
dacă ele sînt folositoare și pentru efortul sportiv, 
în sens de refacere, nu de excitare. Bine-ar fi dacă 
și medicamentele produse în tară la noi, și care 
se bucură de multă apreciere în străinătate, ar 
conține și ele, în instrucțiuni, precizarea dacă sini 
sau nu folositoare după efortul sportiv. Ar fi o 
treabă simplă. Complicat e să se ia inițiativa. Ar 
fi un cîștig pentru sportivii noștri, care nu cunosc 
în totalitatea lor și limbi străine (din păcate). Am 
putea afirma: în sfîrșit, avem și noi o medicamen- 
tatie de efort, produs autohton. în plus, i-am feri 
pe atleți de a lua medicamente contraindicate, 
chiar dacă nu e vorba de substanțe dopante, l-am 
feri de contaminare, mă refer la polipragmazie — 
tendința de a îngurcita medicamente, tendință 
care se manifestă — pot spune — pe plan mondial, 
în această ordine de idei, aș sugera confraților 
mei care participă la diferite congrese internațio
nale să nu păstreze pentru dinșii noutățile aflate, 
să le facă cunoscute la înapoierea în tară. Ar fi 
de un real folos medicinii sportive, chiar dacă 
comunicările le vor face doctori care nu au avut 
în tinerețea lor nici în clin, nici în mînecă cu spor
tul. Să fie clar, medicina sportivă nu este un paria 
al medicinii. Ea este o medicină de urgență, nu de 
temporizare, temporizarea însemnînd — în cazul 
atletismului — chiar pierderea unei medalii euro 
pene sau olimpice.

O atenție insuficientă este acordată și recupe 
rării la închiderea sezonului în aer liber, prin tra

tament balnear. Invocîndu-se o serie de motive, 
mulți atleți fruntași nu beneficiază de cura balne
ară absolut obligatorie.

Dar cea mai mică atenfie o constat, după ob
servațiile mele, la capitolul pregătirea etică a schim
bului de mîine. Juniorii trebuie să fie educați în 
spiritul pasiunii, fanatismului pentru atletism. Să 
nu devină niște mercantili ai acestui sport suprem. 
După un mare succes atletic, avut pe vremea cind 
eram școlărită, mi-a fost purtată fotografia prin 
oraș (Dej). Părinții mi-au spus că sînt mîndri de 
mine, o descendentă de-a lui Pintea Viteazul. 
Acum juniorul visează agățat de firul de sosire 
un... autoturism și îmbătrînește înainte de vreme 
in caracterul său. Nu e bine nici pentru sănătatea 
lui fizică, nici pentru cea psihică și morală. Nu e 
bine nici pentru colectiv. Sînt însă optimistă și 
cred,în continuare, că revirimentul se va produce, 
începînd cu măsura ca fiecare medic sportiv să 
aibă nu numai ore de cabinet, ci în primul rînd — 
ore de stadion. Pe stadion să-și dovedească com
petența și pasiunea, pe stadion de dimineața și 
pînă seara, atît cît durează programul unei zile 
de atletism. Din dăruirea medicului, ca și a antre
norului, au de invătat copiii, juniorii și seniorii.

Dr. Olivia SIMU

în fotografie, dr. Olivia Si mu — așa cum ii stă bine 
unui medic sportiv.

PERFORMANTA apanajul unui 
MARE NUMĂR 

———— DE ATLEȚI !
A; vrea să fac, la început o precizare: atletismul nostru de performanță este 

apanajul unui număr restrins de sportivi, cită weme peste hotare el aparține unei 
mase de practicanți. De aici, in ceea ce ne privește, diferența mar: între primul 
sau primii doi clasați și restul, adică masa celorlalți. Anul trecut ne-a adus insă o 
oarecare satisfacție: un salt valoric la nivelul atletismului nostru mediu. S-a spus 
că rămînerea în urmă sau decalajul s-ar datora numai lipsei bazei materiale. Sînt 
de altă părere. Trebuie să modernizăm ceea ce există, să creăm un climat favorabil, 
altfel degeaba alocăm fonduri, dacă stadioanele și sălile rămîn nefolosite. S-a vorbit 
despre centralizarea și descentralizarea pregătirii. In primul caz avem de-a face cu 
o atitudine de prudență, în al doilea — cu o certitudine că în cutare sau cutare loc 
există condiții optime de pregătire, că investițiile pot fi decontate aproape în între
gime. Deși pregătirea descentralizată mi se pare ideală, totuși — garanțiile fiind 
prea mici — trebuie să recurgem la cea centralizată. Cel puțin, asta, la ora actuală. 
De aceea, în ciuda faptului că dispunem de vîrfuri de mare valoare, atunci cînd ur
mează să susținem confruntări interechipe, de pildă, cu reprezentativele R.D.G. sau 
U.R.S.S., n-avem nid o șansă de cîștig, nid chiar la femei. Și cind te gîndești că la 
J.O. de la Ciudad de Mexico fetele noastre — cu două medalii de aur și două de 
argint — au ocupat locul secund în clasamentul neoficial pe națiuni, după S.U.A.!

Și acum să mă refer la juniori. Problema cheie a atletismului nostru de perfor
manță o reprezintă educația juniorilor și tineretului. Nimic altceva decît rabatul 
la educația sănătoasă face ca o seric de juniori talentați sau foarte talentați să dispară 
de pe firmament cind devin seniori. Nu greșelile în pregătirea fizică și tehnică 
scurtează viața atletică, ci greșelile în educație. Neavizatul se crucește pur și simplu 
dacă aude că un junior ajuns în Polonia refuză să concureze din cauza ploii, că alte 
două junioare — considcrind deplasarea neinteresantă — declară că sînt inapte să 

ia startul la Odessa, ceea ce face ca echipa noastră să piardă la un punct întrecerea 
cu reprezentativa Ucrainei. Așa se întimplă cînd antrenorii și părinții le caută în 
coame acestor juniori, iar federația manifestă uneori slăbiciuni, îngăduință. Sînt și 
cazuri cînd juniorii consideră că federația este la cheremul lor, prezentîndu-se cu 
întîrziere la lot, la competiție. Să le dau numele celor vinovați de abandon și de 
nepunctualitate: Sorin Marian, Ion Dima, Vlad Iliescu, Alexandru Sălcudeanu 
ș.a. Anul trecut, bilanțul: 27 de juniori sancționați! Mai sînt și alte cazuri de ju
niori, pletoșii! Ei se apără: «Dar ce, Naghi n-are și el perciuni?». Sau alt exemplu: 
la un antrenament de ștafetă un junior întîrzie cîteva minute; i se face observație; 
el ripostează: «La cîteva antrenamente, înaintea Balcaniadei, seniorii nid n-au 
vemt, iar antrenorul lor, Vasile Dumitrescu, nu le-a spus nimic!» La antipod găsim 
o serie de atleți care, devenind seniori, nu și-au pierdut strălucirea din perioada 
junioratului, nu au dispărut: Iolanda Balaș-Soter, Lia Manoliu, Viorica Viscopo- 
leanu, Ileana Silai, Elena Vintilă, Valeria Bufanu, Iosif Naghi, Vasile Sărucan; 
Leonida Caraiosifoglu, Dinu Piștalu, Gheorghe Costache, Șerban Ioan, Carol 
Corbu, Șerban Ciochină. Dintre juniorii de azi, pe care îi văd «mari* și ca seniori, 
i-aș dta pe: Mariana Filip,Petre Lupan, Sorin Păsulă, Tamaș Szabo, Csaba Dozsa, 
Fița Rafira, Serafina Moritz, Maria Lincă, Marghiolita Matei.

Ce î-ar trebui atletismului nostru? După mine, patru lucruri: 1) climat 
favorabil la toate nivelurile; 2) ore de atletism pe Întreaga rețea de Invă- 
țămlnt; 3) drum liber atletismului pe toate stadioanele; 4) popularizare 
eficientă acestei discipline. *

Ce vom face la Miinchen în 1972? E foarte greu să menții ceea ce ai cucerit. 
Personal, nu am crezut că la J.O. din Mexic vom obține două medalii de aur și 
două de argint. Dacă vom reedita performanța la Miinchen, înseamnă că am pășit 
pe drumul maturității mondiale. In afară die actualele valori mondiale, îi «văd» 
ajunși în bătăliile muncheneze pe Tamaș Szabo, Francisc Gedeon, Ervin Sebestien. 
Gheorghe Petronius, Vasile Bogdan, Csaba Dozsa, Elena Mirza, Mariana Filip, 
Fița Rafira, Maria Lincă, Marghiolița Matei și Serafina Moritz.

Prof. Nicolae MĂRĂȘESCU
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lată colțul cu amintiri al unuia 
dintre cei mai buni sportivi români. 
Este vorba de trofeele cucerite pe 
terenurile de handbal din întreaga 
lume de către handbalistul Petre 
Ivănescu. Fetița sa a înțeles că acolo 
sînt niște lucruri la care «nu e voie 
să umble nimeni». Oare socotește 
că ghetuțele ei făcute... lună de tă- 
ticu sînt tot niște... trofee? Așa s-ar 
putea crede, judecind după intenția 
ei de a le pune acolo unde «nu e 
voie să umble nimeni»...

ȘAHUL PE 
PRIMUL LOC

din 
istoria 
scrimei 
românești

Profesorul de educa
ție fizică Nicolae Vele- 
scu, unul dintre cei mai 
buni scrimeri români de 
la sfîrșitul secolului tre
cut.

ÎN ȚARA 
COCOSULUI 
CALIC

Tntîlnirile dintre rugbiștii 
români și cei francezi se 
bucură de o frumoasă tra
diție. Vizitele reciproce pe 
care sportivii celor două țări 
și le fac în fiecare an con
tribuie la dezvoltarea spor
tului cu balonul oval. Dar 
nu numai atît... lată o fru
moasă amintire a rugbiș- 
tilor de la Dinamo București 
din recentul turneu pe care 
l-au făcut în Franța. Jucă
torii dinamoviști își vor a- 
minti cu plăcere de frumo
sul castel medieval din Io 
calitatea Foix, în apropie
rea căruia s-au și fotografiat.

în fiecare țară, anchetele 
care stabilesc «Cel mai bun. 
sportiv al anului» sînt pline 
de surprize. Deși mai peste 
tot fotbalul este socotit 
«sportul rege», titlul ono
rific de cei mai buni sportivi 
ai anului îl obțin și repre
zentanții altor sporturi, in 
Uniunea Sovietică, de exem
plu, titlul a fost cucerit de... 
șah, prin reprezentantul său 
BORIS SPASM, campion mon
dial. lată-l intr-o fază de... 
mat.

Scrima este una dintre primele 
ramuri sportive practicate in țara 
noastră. încă din secolul trecut 
ne sint cunoscute societăți de 
scrimă in diferite orașe ca Iași, 
Cluj, Arad, Timișoara, Bucu
rești etc. în afara acestor socie
tăți, diferiți ^profesori» de scrimă 
dădeau lecții particulare sau des
chideau școli in care tineretul, cu 
dare de mină, învăța acest sport. 
Trebuie arătat că scrima nu a 
avut la noi o dezvoltare de masă. 
Ea a fost un sport al •elitei* și 
chiar in sinul acestei elite era 
practicată de un cerc restrins. 
în București, una dintre societă
țile care au organizat antrena
mente și concursuri de scrimă a 
fost societatea «Tirub, înființată 
in anul 1867. în privința arme
lor folosite menționăm că la în
ceput s-a practicat scrima cu 
floreta și sabia, iar mai tirziu 
cu spada. Elementul feminin a- 
pare foarte tirziu, abia in secolul 
XX, in perioada interbelică, ceea 
ce trebuie să ne permită o apre
ciere superlativă, a rezultatelor 
obținute de scrimerele noastre in 
ultimii ani. La granița dintre 
secolele XIX și XX, scrima 
românească a avut o primă afir

PENTRU CANOTORII 
„JOCURILOR** DIN’72

Iată cum va arăta pista de apă pe 
care se vor întrece canotorii partici
pant la J.O. de la Miinchen. Bineînțe
les, deocamdată este vorba doar de o 
machetă. Proiectul acestei lucrări, pen
tru care arhitectul Michael Eberl a 
primit un premiu de 17 000 de mărci, a 
fost avizat de societatea olimpică de 
construcții. Costul frumoasei baze spor
tive este apreciat la 54 milioane de mărci 
Pista de apă a canotorilor este situată 
la 12 km de centrul orașului și la 
7,5 km de satul olimpic, unde vor 
locui sportivii.

Concurs internațional la București In 1912. Pe planșă Neagu Boe- 
rescu și campionul olimpic Nedo Nadi.

mare internațională prin Horia 
C. Rosetti care, o îndelungată 
perioadă, a fost nelipsit de la 
toate marile concursuri europene 
in calitate de arbitru. Primul 
concurs internațional de amploa
re la care ne remarcăm a fost 
acela de la Paris, din 1911, unde 
Dinu Cesianu s-a clasat pe locul 
secund la spadă in concursul re
zervat străinilor. Pe plan intern, 
insă, scrima era foarte puțin 
răspîndită cu toate că în scop 
propagandistic s-au organizat ci- 
teva mari concursuri interna
ționale, cum a fost cel din 1912, 
la care, printre alții, a participat 
și campionul olimpic Nedo Nadi. 
în anul următor, 1913, obținem 
un alt rezultat meritoriu prin 
clasarea echipei noastre pe locul 
al III-lea la un important con
curs de la Monte-Carlo.

Prin înființarea F.S.S.R. in 
1912 scrima, deși puțin răspîn
dită, capătă o organizare mai 
bună prin constituirea comisiei 
de scrimă, care alcătuiește regu
lamentele de concurs și calendare 
competiționale. După război, în 
anul 1919, participăm la jocu
rile interaliate de la Paris, unde 
ocupăm un meritoriu loc III la 

floretă pe echipe. In țară •Fede
rația Sălilor de Arme», înfiin
țată in 1920 organizează anual 
campionate incepînd din 1922, 
în urma cărora sînt desemnați 
cei mai buni concurenți la floretă 
și spadă. în 1927 consemnăm 
prima intilnire internațională bi
laterală, in care România a in- 
tilnit Polonia (2— 1) Primele 
campionate naționale organizate 
de Federația română de scrimă 
(provizorie) au loc in anul 1931 
la Sinaia și sint dștigate de 
G. Caranfil (floretă), V. Ră- 
dulescu (sabie) și N. Caranfil 
(spadă). în perioada interbelică 
scrima românească a marcat u- 
șoare progrese atît pe plan intern 
(concursuri, campionate națio
nale), dt și internațional (partid 
parea la J.O. 1928, la Campio
natele Europene, concursuri in
ternaționale etc.).

După anul 1944 scrima româ
nească a reușit să se impună in 
arena internațională prin obți
nerea unor rezultate remarcabile 
printre care amintim titluri și 
medalii olimpice, campionate mon 
diale, dștigarea Cupei campio
nilor europeni etc.

loan TODAN

Echipa română de scrimă care a concurat in Franța,în 1913. D. Ce
sianu, Aurel Hernia și Dan Gheorghiu, însoțiți de D. Maican.



NODEA...
Nu, nu este vorba despre cunoscutul nostru handbalist Olimpiu 

Nodea, ci de doi sportivi sovietici, care joacă fotbal ți se numesc... 
Nodea. lată-i pe cei doi frați înscriind un gol într-un meci de fotbal 
disputat pe unul dintre stadioanele Moscovei.

ȘI ELE.
Acum, cînd hocheiul e la modă, iubitorii sportului 

cu pucul din Berlinul Occidental au avut prilejul să 
asiste la cîteva partide cu adevărat... senzaționale. 
Marele spectacol sportiv nu a fost oferit de cine știe cc 
echipă reunită, ci de o selecționată de... maimuțe a 
unei trupe de revistă pe gheață din Viena, aflată in 
turneu. Maimuțele sportive au fost generos aplaudate 
pentru... eleganța cu care au patinat și pentru fazele 
pline de neprevăzut pe care le-au creat. De fapt, vâ 
puteți convinge și dumneavoastră de măiestria tor, 
privind imaginea de mai sus.

PREMII
Și în Republica Democrată Germană s-au decernat 

premiile pentru cei mai buni sportivi ai țării. Pe pri
mul loc, campionul mondial și olimpic la înot, Roland 
MATTHES (Premiul ziarului Junge Welt) — în cen
trul fotografiei. Pe locul doi, atleta Petra VOGT, 
campioană europeană la sprint (Premiul studioului 
DEFA) — în stingă lui Matthes. Pe locul trei, căpitanul 
echipei naționale de volei, Siegfried SCHNEIDER 
(Premiul televiziunii) — în stînga fotografiei.

GRUPUL 
ÎNVINGĂTORILOR

Timp de două zile, 
în localitatea Megeve 
(Franța), schiorii fran
cezi i-au înfruntat pe 
cei americani intr-o 
întrecere spectaculoa
să. inedită. Noutatea 
a constat in faptul că 
sportivii au concurat in 
slalomuri paralele, în 
imaginea din dreapta, 
grupul invingătorilor. 
împreună cu care s-a 
fotografiat ți secreta
rul de stat, dl. Comitti.

COPIII SI
JOCURILE OLIMPICE

La Bonn a fost orga 
nizată o expoziție cu 
tema «Jocurile Olimpi
ce văzute de copii», con- 
stînd în desene, decu
paje din linoleum și ma
teriale similare, afișe și 
acuarele, selecționate 
din circa 6 000 de reali
zări aparțini nd unor co
pii între 3 și 16 ani din 
R.F. a Germaniei, vii
toarea gazdă a «jocuri
lor». Printre exponate 
a figurat și interesantul 
«Meci de box», al micu
ței Martina Greft (12 
ani), pe care juriul l-a 
recompensat cu meda
lia de aur. Cine știe dacă 
la viitoarele întreceri 
olimpice, ca sportivă, 
Martina nu va mai cu
ceri și o altă medalie 
de aur?...

MEREU PRIMUL
8 GREȘELI... Caricaturistul Octavian COVACI a greșit intenționat de opt ori copiind 

desenul din stînga. încercați sa descoperiți erorile.
Pentatlonistul maghiar Andras BALC- 

ZO a cîștigat toate concursurile la care 
a participat anul trecut. Și nu numai atît. 
El a întrunit și cele mai multe voturi în 
ancheta jurnaliștilor sportivi din Ungaria, 
care l-a desemnat pe cel mai bun sportiv 
al anului, lată-l pe atletul Andras Balczo 
victorios într-o întrecere disputată anul 
trecut.

DICȚIONAR SPORTIV

Definiții 
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• SÎMBĂTĂ, 17 ianuarie 1970, o dată memorabilă în viața sportivă a Galaților: inaugurarea patinoarului 
artificial, o perlă în șiragul bazelor sportive ale orașului de pe Dunăre.

La festivitatea de inaugurare au participat tov. Constantin DĂSCĂLESCU, membru al C.C. al P.C.R., 
prim-secretar al Comitetului județean de partid, Anghel ALEXE, președintele C.N.E.F.S., Nicolae BOZDOG, 
președintele Federației române de hochei pe gheață, reprezentanți ai organelor locale de partid și de stat, precum 
și un numeros public.

în fotografii, două aspecte din ziua inaugurării patinoarului:

• Șl DINAMO BA
CĂU urcă de zor în «Cu
pa orașelor Tîrguri», rea- 
lizînd, pînă în prezent, 
cea mai frumoasă per
formanță românească în 
această competiție: a a- 
juns în sferturile de fina
lă. Urmează meciul cu... 
Dar ce importanță are, 
după comportarea meri
torie de pînă acum și în 
anul lui Mexico '70, cînd 
fotbaliștii noștri sînt puși 
pe_ fapte mari?

în fotografie, o fază 
din meciul retur de la 
Bacău cu echipa sco
țiană Kilmarnock (2—0). 
Daniel Ene, impondera 
bil, sub privirile adversa 
rilor și ale coechipierilor 
săi Dembrovschi (8) si 
Băluță (11).
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• O INIȚIATIVĂ lăudabilă a colegilor 
noștri de la ziarul «SCÎNTEIA TINERE
TULUI» a reunit în sala Floreasca pe 
membrii lotului de fotbal, cu prietenii lor, 
la constituirea «Clubului simpatizanților 
echipei naționale».

• RECENT, corn- 
ponenții și conducerea 
lotului național de fotbal 
au fost oaspeții Fabricii 
de mașini-unelte Bucu
rești. Ei au fost Duternic 
impresionați de cele vă
zute în această mare și 
modernă unitate a indus
triei noastre construc
toare de mașini.

• ACEASTĂ FO
TOGRAFIE dinaintea 
«Cupei speranțelor» la 
schi îndeamnă la o sin
gură meditație: «Dintre 
sute de catarge...» Așa 
că, vă invităm s-o păstrați 
cu grijă. Poate peste cîți- 
va ani vă va ajuta să în
tocmiți o biografie în ima
gini a unui mare 
campion.

■ DIN TĂRIILE 
munților, rapidiș- 
tii sorb cu nesaț 
tăria de care au 
atîta nevoie pen
tru a se păstra pe 
piscul clasamentu
lui, pe care au ur
cat cu atîta trudă 
în turul campio
natului.


